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IZ ČEBELARSKIH DRUŠTEV

TVS), za katere je čebelarsko izobraževanje organizirala 
ČZS. MOL pa je v sodelovanju s KPTVS v začetku leta 2019 
v okviru sejma Turizem in prosti čas organiziral BE(E) FO-
RUM, z namenom promoviranja projektov Čebelje poti v 

Ljubljani in BeePathNet. Čebelja pot iz Ljubljane si tako kot 
primer dobre prakse utira nadaljnjo pot in je izvrsten kaži-
pot in vzgled tudi za druga evropska mesta.

Aleš Süssinger, ČD Barje

Častni član društva Urbani čebelar Ljubo Struna je v pr-
vih marčevskih dneh 2020 dopolnil 90 let. Ob jubileju mu 
prisrčno čestitamo in voščimo še na mnoga (medena) leta! 
Za to dejavnost ga je med odraščanjem v Mariboru navdu-
šil oče, ljubiteljski čebelar, spremljanje narave in čebel pa 
ga navdušuje še danes, ko čebelari s petimi AŽ-panji v lju-
bljanskih Murglah. Za svoje povezovalno delo in zasluge na 
področju slovenskega čebelarstva ter njegove mednarodne 
uveljavitve je leta 2018 prejel najvišje stanovsko priznanje, 
odlikovanje Antona Janše I. stopnje.

Z gospodom Struno smo urbani čebelarji ob lepem jubi-
leju nazdravili s penečo medico na njegovem domu, javno 
praznovanje pa je potekalo v Kinoteki na pobudo Društva 
avdiovizualnih producentov Slovenije. Ljubo Struna je na-
mreč pustil močan pečat tudi v svoji osnovni poklicni ka-
rieri, saj velja za legendarnega direktorja filma oziroma 
producenta – med drugim je leta 1950 soustanovil Društvo 
slovenskih filmskih delavcev, za svoj izjemni prispevek k 
slovenskemu filmu pa je leta 2011 prejel najvišjo področno 
nagrado, Badjurovo priznanje za življenjsko delo.

Kot pravi sam: »Čebele naučijo človeka mnogo modrosti 

s svojo neumorno pridnostjo.« Ljubezen do čebel že preda-
ja tudi vnukom, sam pa ostaja dejaven in radoveden član 
našega društva. Kljub častitljivim letom Ljubo Struna ne 
počiva, in tako sta s soprogo ob tej priložnosti izdala ličen 
zbornik spominov, ki je v PDF-obliki dostopen tudi na sple-
tni strani društva Urbani čebelar.

Gorazd Trušnovec, predsednik društva Urbani čebelar

Ljubo Struna 90-letnik
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Nova predsednica nadzornega odbora Helena Kokot

Nadzorni odbor ČZS ima v mandatnem obdobju 2020–
2023 novo predsednico Heleno Kokot, ki jo predstavljamo v 
nadaljevanju.

1. Kako gledate na svojo izvolitev za predsednico NO 
ČZS?

Neposredna izvolitev na Občnem zboru ČZS mi pred-
stavlja izredno čast in hkrati tudi obveznost, da bomo iz-
voljeni člani nadzornega odbora izpolnili vsa pričakovanja 
tistih, ki so nam s svojimi glasovi zaupali tako pomembno 
funkcijo. Trenutno sem članica ČD dr. Jožef Starc Metlika 
in ČD Črnomelj. Čebelarim od leta 2014 v povprečju z 10 go-
spodarnimi družinami v tehnologiji 9-satnega nakladnega 
panja na območju Črnomlja.

2. Kakšne so vaše dosedanje izkušnje na tem področju?
Že od samih začetkov svojega dela s čebelami sem vpeta 

v različne funkcije tako na ravni društva kot tudi ČZ Bele 
krajine. Tudi moje vsakdanje delo vključuje delo z ljudmi in 
financami ter zahteva od mene veliko mero natančnosti in 
zanesljivosti. Sem zgovorna in poštena, trudim se biti od-
zivna in dostopna, dobronamerne kritike pa vzamem kot 

napotek za nadalj-
nje uspešnejše delo.

3. Kako vidite 
poslanstvo NO ČZS 
pri dobrem delova-
nju ČZS?

Kolikor je meni 
znano, je NO v prej-
šnjem mandatu de-
loval odlično, tudi 
mi se bomo potru-
dili, da bo tako še 
naprej. Glede na 
dosedanje korek-
tno vodenje raču-
novodskih izkazov 
pričakujemo, da ne 
bo težav glede nadzora nad finančnim poslovanjem. To je 
nekako tudi največja teža delovanja NO-ja, da s svojim nad-
zorom bedi nad financami in opozarja, če bi morebiti šla 
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kakšna zadeva v napačno smer. Pričakujem predvsem do-
bro sodelovanje s člani NO-ja in s finančno službo ČZS, od 
katere pričakujem pregledna poročila. Morda bomo včasih 
komu tudi tečni, ker bomo zahtevali pojasnila pri postav-
kah, ki se nanašajo na občutljivejša področja, vendar nič 
zato – takšno je namreč naše poslanstvo. Tako kot NO v 
prejšnjem sklicu tudi mi ne bomo sprejemali in obravnavali 
raznih anonimk, saj menim, da lahko vsak, ki ima tehten 
pomislek glede delovanja ČZS, svoje pripombe ali pritožbe 
podpiše. Naj povzamem: zagotavljali bomo delovanje ČZS v 
skladu z veljavno zakonodajo in statutom.

4. Zakaj je pomemben nadzor nad financami in poslo-
vanjem ČZS?

Po mojem prepričanju ima ČZS med podobnimi stano-
vskimi združenji največji ugled v javnosti. To je vsekakor 
treba ohraniti in nenehno dograjevati. Temelj dobrega ime-
na, ki se lahko v javnem mnenju zelo hitro zapravi, pa je 
pošteno in transparentno poslovanje. Prvi, ki v primeru ne-
spoštovanja pravil pade v nemilost javnosti, je predsednik 
in drugi takoj za njim je NO, ki mu je zaupana nadzorna 
funkcija. Glede na to, da imamo izkušeno in odgovorno 
vodstvo, ne pričakujem, da bomo imeli pri opravljanju nad-
zora veliko dela, kaj šele težav.         Intervju pripravil MB

Kako izstavimo račun 
proračunskemu uporabniku

Večinoma sedaj že veste, da vsak 
čebelar (vpisan v Register čebelnja-
kov), ob upoštevanju dobre čebelarske 
prakse in Smernic dobrih higienskih 
navad, zagotavljanju varnosti in sle-
dljivosti, lahko viške čebeljih pridelkov 
(medu, cvetnega prahu, matičnega 
mlečka, surovega propolisa, čebeljega 
voska) tudi proda in na željo kupca ali 
če jih proda npr. pravni osebi, izstavi 
račun.

V primeru prodaje proračunskim 
uporabnikom (npr. šolam, vrtcem, 
občinam) je treba račune izstavljati v 
elektronski obliki, t. i. e-račune. Če je 
število računov manjše (do 60 na leto), 
je mogoče e-račune vnašati ročno v 

spletni aplikaciji UJP (Uprave za jav-
na plačila: https://eracuni.ujp.gov.si). 
Vnašanje prek tega portala je brezplač-
no, potreben pa je certifikat oz. digi-
talni podpis (ena od možnosti je Sigen-
ca, ki jo uredite na svoji upravni enoti 
www.si-trust.gov.si/sl/digitalna-potr-
dila/fizicne-osebe). S pomočjo digital-
nega podpisa se registriramo v spletno 
aplikacijo UJP. Aplikacija omogoča, da 
izberemo proračunskega uporabnika s 
seznama (če ga na seznamu ni, potem 
ta oseba ni proračunski uporabnik in 
izstavitev ni mogoča). Druga možnost 
je vnašanje računov prek spletne ban-
ke ali pooblaščene osebe, vendar je ta 
postopek plačljiv.

Čebelar, ki svoje čebelje pridelke 
(primarne čebelje pridelke) prodaja 
tudi kje drugje kot na mestu pridelave 

in/ali ne končnemu potrošniku (šole, 
vrtci, polnilci, trgovine ...), mora biti 
vpisan tudi v Register živilskih obra-
tov (RŽO). V RŽO se lahko vpišemo ob 
rednem letnem popisu stanja čebeljih 
družin (za leto 2020: stanje na dan 15. 
aprila in 31. oktobra moramo sporoči-
ti najkasneje do 1. decembra 2020). V 
tem primeru čebelar, ki npr. prodaja 
čebelje pridelke na tržnici, preko inter-
neta, jih oddaja polnilcem …, pa tudi 
če prodaja predelane čebelje pridelke 
(med z matičnim mlečkom, medico, 
medeni liker …), izpolni kvadratek za 
vpis v RŽO. Če bi pri izstavitvi e-raču-
na potrebovali pomoč, se lahko obr-
nete na Tanjo Magdič (tanja.magdic@
czs.si) ali računovodkinjo ČZS Petro 
Stropnik (petra.stropnik@czs.si).

Tanja Magdič, svetovalka JSSČ

Brezplačne analize  
čebeljih pridelkov

MKGP je objavilo razpis Podpora 
laboratorijem za analizo čebeljih pri-
delkov v skladu z Uredbo o izvajanju 
programa ukrepov na področju če-
belarstva v Republiki Sloveniji v letih 
2020–2022 (Ur. l. RS, 78/19). Na razpis 

se je prijavila tudi ČZS in vlogo odda-
la v sodelovanju s podizvajalci. Razpis 
predvideva brezplačne analize čebeljih 
pridelkov, in sicer v treh različnih sklo-
pih. Sklop 1 zajema analize kakovosti 
medu (vsebnost vode in HMF-ja, elek-
trično prevodnost, senzorično oceno in 
pelodno sliko), sklop 2 zajema analize 
ostankov sredstev za zatiranje varoj 

(kumafos, amitraz in metaboliti, timol) 
in antibiotikov v medu, sklop 3 pa zaje-
ma analize ostankov sredstev za zati-
ranje varoj v cvetnem prahu, propolisu 
in vosku. Odločitev o izbiri izvajalca bo 
znana naknadno, zato spremljate našo 
spletno stran, kjer vas bomo obvestili o 
možnosti sodelovanja. 

Nataša Lilek, svetovalka JSSČ

Datum objave razpisa 
tehnične pomoči 
čebelarjem še ni znan

V Slovenskem čebelarju št. 4/2020 
smo na strani 103 objavili sporočilo, 

da bo Uredba izvedena v celoti, tudi 
razpis tehnične pomoči čebelarjem. 
Do zaključka redakcije Slovenskega 
čebelarja smo od Ministrstva za kme-
tijstvo, gozdarstvo in prehrano prejeli 
informacijo, da datum objave razpi-
sa tehnične pomoči čebelarjem še ni 

znan. Čebelarjem, ki nameravate letos 
kandidirati na razpis, svetujemo, da 
spremljate sprotne objave na spletni 
strani Čebelarske zveze Slovenije ter 
Ministrstva za kmetijstvo, gozdarstvo 
in prehrano.

ČZS


